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Baghramyan Avenue 24/4). 

 

SUMMARY 

The present dissertation scrutinizes the influence of the process of 

international recognition of the Armenian Genocide on the problem of Armenia-

Turkey relations within the period of 1991-2016. The Dissertation consists of the 

introduction, three chapters, conclusion, and bibliography. The introduction 

focuses on the topicality of the paper, the aim and objectives of the research, the 

scientific novelty, the methodological basis, the practical significance, the 

chronological framework, the source background and the degree of the problem 

under study. 

Chapter One, "The Influence of the Process of International Recognition of 

the Armenian Genocide and Other Factors on the Establishment of Armenia-

Turkey Relations between 1991 and 1998", introduces the process of the 
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recognition of the Armenian Genocide within the context of geopolitical 

developments of the period under consideration, and provides a critical analysis of 

the steps taken by the Turkish authorities aimed at possible prevention of the 

resolutions and decisions condemning the Armenian Genocide in different 

countries. Due attention is also paid to the analysis of the approaches and specific 

steps taken by the Armenian authorities to establish diplomatic relations between 

the two countries. In this context, the chapter provides a critical analysis of the 

efforts of the state and political figures of RA. In addition, special attention is paid 

to the various factors influencing the regulation of Armenia-Turkey relations. 

Chapter Two, "The New Foreign Policy Priorities of RA in Armenia-

Turkey Relations between 1998 and 2008", presents the new approaches of the RA 

authorities as for the international recognition of the Armenian Genocide as an 

imperative of Armenia's foreign policy. In this context, considerable attention is 

also paid to the 2005-2008 Armenia-Turkey relations. Along with the 

comprehensive coverage of initiatives aimed at the recognition and condemnation 

of the Armenian Genocide in different countries, the changes in Turkey's foreign 

affairs policy are presented in the light of the aforementioned problem. In addition, 

particular attention is paid to the analysis of the bilateral contacts at the level of 

social structure, as well as the Turkish authorities' policy of the Armenian 

Genocide denial.    

Chapter Three, "The Process of International Recognition of the Armenian 

Genocide and the New Attempt in the Regulation of Armenia-Turkey Relations 

between 2009 and 2016",  highlights the Armenian-Turkish rapprochement in the 

context of the well-known Zurich protocols, as well as the process of international 

recognition of the Armenian Genocide on its 100th anniversary. The attitudes of 

various socio-political organizations of both countries towards the aforementioned 

protocols have been thoroughly analyzed. The bankruptcy of the foreign policy 

course of Turkish "zero problem with neighbors" is also pointed out. 
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The conclusion summarizes the main findings of the research.  

 

 
 

 

 

НАДЖАРЯН МЕРИ ТИГРАНОВНА 

ВЛИЯНИЕ ПРОЦЕССА МЕЖДУНАРОДНОГО ПРИЗНАНИЯ 

ГЕНОЦИДА АРМЯН НА ПРОБЛЕМУ АРМЯНО-ТУРЕЦКИХ 

ОТНОШЕНИЙ В 1991-2016 ГГ. 

  

Диссертация на соискание ученой степени кандидата исторических наук 

по специальности 07.00.01 «История Армении» 

Защита состоится 18-го июня 2019 г., в 14
00 

на заседании 

специализированного совета по Истории Армении 004 ВАК РА при 

Институте Истории Национальной академии наук РА (0019, Ереван, 

проспект Маршала Баграмяна 24/4). 

РЕЗЮМЕ 

В диссертационной работе на основе архивных и других материалов 

анализируется влияние процесса международного признания Геноцида армян 

на проблему армяно-турецких отношений в период с 1991 по 2016 гг. 

Диссертация состоит из введения, трех глав, заключений и списка 

использованных источников и литературы.  

Во введении обоснована актуальность темы, обозначены цели и 

задачи, научная новизна, методологическая основа, прикладное значение, 

хронологические рамки, источниковедческая основа диссертационной 

работы и степень изученности проблемы. 

В первой главе «Влияние процесса международного признания 

Геноцида армян и других факторов на установление армяно-турецких 
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отношений в 1991-1998 гг.» в контексте геополитических развитий 

обсуждаемого периода представлен процесс международного признания 

Геноцида армян, а также дается критический анализ ответных шагов Турции 

направленных на предоставление процесса международного признания 

Геноцида армян. Далее значительное место уделено конкретным шагам 

руководства Армении, направленные на установление дипломатических 

отношений между Республикой Армении и Турецкой Республикой. В этом 

контексте дан критический анализ отдельных подходов руководителей РА в 

указанном направлении. После этого особое внимание уделяется разным 

факторам влияющим на урегулирование армяно-турецких отношений. 

 Во второй главе «Новые приоритеты внешней политики РА  в 

армяно-турецких отношениях в 1998-2008 гг.» анализируются новые 

подходы руководства РА, касающиеся в частности международного 

признания Геноцида армян, как одного из приоритетов внешней политики 

страны.  

Далее рассматривается процесс армяно-турецких отношений в 

период с 2005 по 2008 гг. Здесь, помимо подробного освещения процесса 

признания и осуждения Геноцида армян различными государствами и 

влиятельными международными организациями, особое внимание уделено 

отдельным изменениям во внешней политике Турции в свете данной 

проблемы. Далее анализируются двусторонние контакты на уровне 

общественных структур и проводимой властями Турции политики отрицания 

Геноцида армян. 

В третьей главе «Процесс международного признания Геноцида 

армян и  новая попытка урегулирования армяно-турецких отношений  в 2009-

2016 гг.» освещены незначительные подвижки в армяно-турецких 

отношениях, обусловленные подписанием Цюрихских протоколов, а также 
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процесс международного признания Геноцида армян в свете 100-летия этого 

преступления.  

Кроме того детально проанализированы позиции различных 

общественно-политических организаций обеих стран по поводу этих 

протоколов. Далее подчеркивается несостоятельность внешнеполитической 

доктрины Турции  «ноль проблем с соседями».  

В заключениях диссертационной работы представлены 

соответствующие выводы. 


